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De mica en mica, el turisme es
recupera. Els efectes de la pan-
dèmia es dilueixen, i el nombre
de pernoctacions a la comarca va
augmentar aquest estiu, fregant
ja la situació anterior a 2020. 

De fet, al Maresme és on
més han crescut enguany les
pernoctacions de tot l’entorn de
Barcelona (és a dir, les comar-
ques de la província sense comp-
tar el Barcelonès) pel que fa a ar-
ribades i pernoctacions. Segons
les dades recollides pel Labora-
tori de Turisme de la Diputació,
les arribades a la comarca aquest
estiu van ser un 43% del total de
l’entorn de Barcelona; i les per-
noctacions, el 51%.

El president del Consorci de
Promoció Turística Costa del
Maresme, Joaquim Arnó, es
mostra optimista sobre la recu-
peració del turisme, i assegura
que la comarca ha rebut més de
quatre milions de pernoctacions
aquest estiu: “Ja estem en xifres
semblants a les d’abans de la
pandèmia, al voltant dels set
milions i mig de pernoctacions
en tot l’any, però hi ha marge de
millora”, afirma a Línia Mar.

CATALÀ, ADULT I AMB FAMÍLIA
Existeix, però, un problema a
l’hora de mesurar aquestes da-
des: “No hi ha fórmula per deli-
mitar el turisme intern, el que no
pernocta, i sabem que és molt
abundant”, admet Joaquim
Arnó. Precisament, el canvi de
conducta que la pandèmia ha
provocat ha atret cap al Mares-

me el visitant que busca l’oci, la
gastronomia, el lleure, i que vol
tornar a casa a dormir. 

Segons les dades del mateix
Consorci i de la Diputació, el per-
fil majoritari del visitant a la
comarca (un 59,8% l’any 2021)
respon al de catalans, de mitja-
na edat, que venen acompanya-
des de la família o la parella, i ho
acostumen a fer amb vehicle
privat: “Abans de la pandèmia,
venien molts estrangers. Però l’a-
ny 2021, un 87,6% dels turistes
eren espanyols”, explica Arnó. 

DESESTACIONALITZAR
“Ara, amb la recuperació de la
normalitat, estem recuperant el
turisme internacional”, detalla el
president del Consorci. Les na-
cionalitats més habituals són la
francesa i la britànica, seguida
dels alemanys i els neerlandesos. 

Per a Joaquim Arnó, les claus
per no dependre dels estius im-
pliquen desestacionalitzar: “Hem
de gestionar el patrimoni de la
comarca, fer que la gent no no-
més vingui pel sol i platja sinó
també fora de temporada”. 

Arnó cita el patrimoni ar-
quitectònic com a element únic
de la comarca, però també altres
vies per atraure visitants, com
ara el potenciament de l’enre-
gistrament de pel·lícules a la
comarca, o la senyalització dels
llocs on ja s’hi han filmat. 

TURISME DE REUNIONS
Una de les apostes més decidides
del Consorci de Promoció Tu-
rística Costa del Maresme és
convertir la comarca en un pol
d’atracció del turisme MICE. És
a dir, el turisme de reunions, ex-
hibicions i conferències, per les

seves sigles en anglès: “Volem
competir amb el nostre entorn,
oferint als professionals un trac-
te més personal i la vinculació
amb el territori”, assegura Arnó.

En aquest sentit, el Consor-
ci ha posat en marxa una cam-
panya de promoció de la co-
marca per atraure més fires i
congressos internacionals. 

L’objectiu és potenciar la sin-
gularitat d’un territori que, a
banda de les infraestructures
necessàries per dur a terme
grans fires com ara auditoris o
teatres, també disposa de pai-
satge de mar i muntanya, patri-
moni, gastronomia, enoturis-
me, i una connexió ràpida amb
la capital catalana: “Tenim l’am-
bició de disposar d’un estand
propi a la pròxima Fira de Tu-
risme IBTM de Barcelona”, ex-
plica el president del Consorci. 

Platja d’Ocata, al Masnou, el juliol de 2022. Foto: ACN / Jordi Pujolar

Prepandèmicament turístics
» Les xifres de pernoctacions turístiques al Maresme ja arriben al nivell d’abans de la pandèmia
» El Consorci de Promoció Turística aposta per desestacionalitzar i potenciar el turisme de fires

Gerardo Santos
BAIX MARESME
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La lupa

La reducció generalitzada de les restric-
cions associades a la covid que es va iniciar
el passat mes de març ha suposat la nor-
malització del viatge i, per tant, la represa

del turisme. De fet, a Barcelona hem arribat al se-
tembre amb un 80% dels visitants de l’any 2019 i un
nivell d’ocupació de l’allotjament turístic del 93%.
Cal dir que aquests percentatges, certament elevats,
corresponen a uns visitants de més proximitat, amb
una despesa superior a l’anterior i amb una utilit-
zació més diversificada del transport. Creuers i
avions encara estan en percentatges una mica in-
feriors als anteriors.

Potser encara és aviat per respondre una de les
preguntes que tots tenim al cap: canviaran els hà-
bits i les tendències turístiques després de la pan-
dèmia? Ara bé, ja comencem a veure alguns elements
que apunten hipòtesis de futur.

El viatge low cost trigarà a remuntar, afortuna-
dament. De fet, l’encariment dels preus motivat per
la pujada dels combustibles i per les tensions labo-
rals en companyies de baix preu ve acompanyat d’u-
na presa generalitzada de consciència envers els per-
judicis d’un turisme indiscriminat, de menys qua-
litat, amb treballs precaris i de poc rendiment so-
cial. A Barcelona hi ha hagut un ampli consens per
evitar remuntar la crisi del sector oferint preus bai-
xos per atraure el màxim de visitants, de tal mane-
ra que els preus dels hotels fins i tot s’han situat una
mica per sobre de l’any 2019.

Fugir de la temptació de cercar un turisme fàcil,

de baix pressupost i sense interessos socioculturals
ha estat molt important per reiniciar la vida turís-
tica de la ciutat amb criteris de més qualitat.

També observem una tendència clara a allar-
gar l’estada a Barcelona. Abans de la pandèmia,
l’estada mitjana no arribava als tres dies, i ara so-
brepassa els quatre. És una bona notícia, atès que
permet reduir les temptacions incrementalistes
d’una part del sector i millora les possibilitats de
descentralitzar els fluxos turístics que massifiquen
el centre de la ciutat.  

Els creuers també mantenen una clara línia de
contenció. Les previsions per a l’any 2022 són for-
ça inferiors a les de l’any 2019, amb una tendència
inequívoca a prioritzar el creuer d’entrada i sortida
per sobre del de trànsit. Aquest aspecte és molt re-
llevant per a la qualitat del turisme local i té grans
repercussions mediambientals, atès que a molt
curt termini totes les terminals tindran connexió
amb energies netes.

Consolidar aquestes tendències és molt impor-
tant, perquè configuren una base sòlida per trans-
formar el turisme local, convertint-lo en un vector

de progrés més extensiu per a la nostra economia.
Permetrà millorar la qualitat de les feines associa-
des al turisme, apujar salaris i reduir les pressions
per incrementar el nombre de visitants.

Malgrat tot, a Barcelona encara tenim impor-
tants reptes per millorar la nostra realitat turísti-
ca. Resoldre les distorsions que genera la mobili-
tat urbana és urgent, perquè amb independència
dels visitants que dormen a la ciutat, cada any re-
bem una ingent quantitat d’excursionistes que
ens visiten un dia des de les principals zones tu-
rístiques catalanes. Cercar solucions racionals per
a aquestes visites s’ha de fer de comú acord amb la
modernització del model de mobilitat urbana que
Barcelona està fent, i això no és fàcil ni genera els
consensos necessaris.

També és imprescindible posar en valor alter-
natives patrimonials, culturals, esportives o gas-
tronòmiques a les icones tradicionals de la ciutat,
no només per descentralitzar i desmassificar el tu-
risme, sinó per construir una imatge-marca de
Barcelona més adient al seu projecte de futur.

Tot plegat, però, esdevé un objectiu doblement
complex si una part de la ciutat s’entesta a conver-
tir el turisme en un enemic prioritari. Viatjar és un
acte de llibertat i la mobilitat un dret irrenunciable
per a tota societat oberta i democràtica. Per això els
problemes i les contradiccions inherents al turisme
s’han d’afrontar amb solucions tècniques i consen-
sos polítics que fugin de la turismofòbia i abracin un
pragmatisme més racional.

Una part de Barcelona s'entesta 
a convertir el turisme 
en un enemic prioritari

per Xavier Marcé, regidor de Turisme i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Estem davant d’un turisme diferent?
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Supuestamente, [la es-
caladora] Elnaz Rekabi

ha escrito en su Insta-
gram que tuvo un “problema” con su
hiyab en la competición y que ir con el
pelo descubierto no fue intencionado.
Pide perdón... Mañana dirán que sufrió
un infarto como pasó con Masha Ami-
ni y los que hoy calláis seréis cómplices.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Ser del Barça és una
font de patiment ra-

cionalment estalviable
però no hi pots fer més, no tens pla B.
Pots canviar de parella, d’amics, de
professió; o deixar una sèrie o una no-
vel·la a mitges. Però si ets del Barça,
sempre n’ets. Sense necessitat, sense lò-
gica, però sense remei.

@jofrellombart

Aquest any torno a do-
nar classe a estudiants

de 18/19 anys. Mai com
fins ara m’havia trobat un auditori tant
a la dreta. És un repte, no ho visc com
una tragèdia, però confirma un corrent
de fons que es va afermant: l’esperit de
transgressió està passant de l’esquer-
ra a la dreta.

Hola, @educaciocat i
@salutcat. Segueixo re-

bent missatges de casos
d’alumnes que necessiten una infer-
mera durant la jornada escolar i els ofe-
riu una monitora a qui li han fet una for-
mació d’una hora. És desesperant...
Un sondatge no l’ha de fer un monitor!
Si us plau, prou ja!

@ratolinaemma@XavierGodas@PoliticayModa
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Detingut el company de pis 
de l’home assassinat a Premià de Mar1

2
Marta Rovira i Martínez serà la candidata
d’ERC a l’alcaldia de Vilassar de Mar

Ametller Origen obre divendres a Premià de
Mar la seva botiga més gran del Maresme

Diferents candidats comarcals d’ERC 
visiten Marta Rovira a Ginebra

Alcaldes i alcaldables del Maresme 
volen que Junts segueixi al Govern

El + llegit líniamar.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@iuforn: El Madrid-Barça ha estat tan en-
tretingut que he aprofitat per fer un fri-
candó, pintar el menjador, planxar 27 ca-
mises de lli i entendre la política catalana.

@andreajvilloria: El conseller d’Interior ful-
mina el cap dels Mossos. El comissari Josep
Maria Estela ha dit al conseller que no volia
dimitir i Joan Ignasi Elena l’ha fet cessar.

#CrisiAlsMossos

@mikelayestaran: La alianza militar entre
Rusia e Irán entra de lleno en escena en
#Ucrania y los drones kamikaze Shahed
siembran el terror en ciudades como #Kiev.

#LaGuerraContinua #UnBarçaDecebedor

Safata d’entrada

S’aproximen les eleccionsmunicipals. El pròxim 28
de maig de 2023, 22.000

premianencs i premianenques
només ens haurem d’aixecar
aquell matí i apropar-nos al nos-
tre col·legi electoral per poder ex-
ercir el nostre dret a vot, però no
serà així de fàcil per tothom.

Malgrat viure a Premià de
Mar, ser majors d’edat i pagar
impostos al municipi, 2.251 ve-
ïns i veïnes no podran votar. Són
veïns i veïnes de procedència es-
trangera, del Marroc (683),
Gàmbia (307), Argentina (142),
Hondures (137), Senegal (136),
Xina (114) o Pakistan (108), en-
tre d’altres.

Entre aquests hi ha persones
amb més de 15 anys de residèn-
cia legal al nostre país, però que
no han adquirit la nacionalitat,
que treballen, viuen i crien els
seus fills i filles aquí, però que no
tenen un dret tan bàsic com el de
votar en les eleccions municipals
de la seva localitat.

És el cas del Mussa, originari
de Guinea Bissau. Veí de Premià
de Mar que fa anys que treballa
com a auxiliar d’infermeria i que
té una filla de 5 anys que va a una
escola pública del municipi. Ja ha
iniciat els tràmits per adquirir la
nacionalitat, però és un procedi-

ment que triga anys. El pròxim
28 de maig no podrà votar.

Hi haurà també joves nas-
cuts a Catalunya, que sempre
han residit legalment al nos-
tre país –amb Número d’I-
dentitat d’Estranger (NIE)-
que no tindran dret a vot. I
després parlem d’integració,
multiculturalitat i diem que
som un país d’acollida.

Altres veïns i veïnes, també
de procedència estrangera, sí
que podran exercir el seu dret
a sufragi. A Premià en seran
984. Aquests sí que poden vo-
tar perquè els seus països tenen
convenis de reciprocitat amb
Espanya o bé perquè són resi-
dents de la Unió Europea. Però
tampoc ho tindran tan fàcil
com aixecar-se i anar al seu
col·legi electoral: per exercir el
seu dret a vot prèviament ho
hauran de sol·licitar, realitzant
un tràmit burocràtic que, si
bé no ha de ser complicat, el
que és segur és que no és faci-
litador de la participació.

És profundament injust

que en un mateix municipi hi
hagi veïns i veïnes de primera,
de segona i de tercera, també
en relació amb la seva partici-
pació política.

Si portem aquesta situació
al conjunt de l’Estat, ens trobem
que només el 27% dels estra-
ngers que resideixen legalment
a Espanya poden votar. Al nos-
tre municipi, Premià de Mar,
seran poc més del 30%, sempre
prèvia sol·licitud a la Junta
Electoral, perquè no hi estaran
inscrits i inscrites d’ofici. Segons
dades de l’Institut Nacional
d’Estadística (INE), només un
10% ho acaba sol·licitant.

Les pròximes eleccions mu-
nicipals són gairebé a tocar. A
mi em sembla de justícia que
aquelles que defensem la de-
mocràcia exigim que tots els
nostres veïns i veïnes residents
al municipi puguin votar i pu-
guin participar.

Jo ho tinc molt clar, vull que
al meu poble tothom voti. Vull
un veí o una veïna, un vot.
Així de fàcil, així de just.
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Veïns i veïnes sense vot
per Elena Martín (Premià de Mar En Comú Podem)

Els semàfors

La remunicipalització del
subministrament d’aigua

s’ajorna tres anys. El març del
2020, l’Ajuntament va presentar
un calendari amb el procés.
Havia de començar l’octubre 
del 2021 i acabar un any

després, aquest 25 d’octubre.
pàgina 10Aj. del Masnou

Després de constituir-se com 
a associació i d’elaborar un
manual d’ús, el col·lectiu que
gestiona Can Sanpere espera
que el consistori mogui fitxa 
per l’expropiació. Mentrestant,
l’associació va sumar 150 socis
més en una jornada festiva.

pàgina 14Can Sanpere

L’Ajuntament, liderat per un
alcalde de Junts que governa
amb el PSC, ha contractat
l’empresa de desnonaments
Desokupa, que arrossega 26
denúncies penals per estafa,
coaccions, lesions o ocupació
d’immobles des del 2017.

pàgina 18Aj. de Premià de Dalt
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Mirada pròpia

La banya d’Amaltea, la cabra que, segons la lle-
genda de la mitologia grega, va alletar Zeus
i de la qual brollaven sense parar fruites i flors,
s’ha buidat.

Després de gairebé 3.000 anys des que Hèrcules
la guanyés en batalla al déu Aqueloo, la humanitat des-
perta atònita del somni luxuriós de la depredació.

“Estem vivint la fi de l’abundància”, afirmava l’agost
passat Emmanuel Macron a la sortida del consell de mi-
nistres del país veí. Més enllà del rebuig que ens puguin
provocar les paraules d’un polític que segurament no
es priva de res, la frase resumeix la constatació de la fi
d’un sistema. Un sistema capita-
lista basat en l’espoliació de re-
cursos naturals i la generació de
borses de pobresa amb cada cop
més vençuts que vencedors, fins
que al final no quedi cap guanya-
dor. Les conclusions del Fòrum de
Davos l’any 2009 eren que només
l’1% de la població mundial os-
tentava el 44% de la riquesa mun-
dial. El 2019 aquest 1% ja domi-
nava el 99%. Una autèntica re-
edició de l’Elisi.

Les receptes que intenten
pal·liar aquest desastre topen
amb una realitat i una inèrcia ba-
sada en el creixement difícil de
frenar. Al mateix temps que re-
bem els ajuts més grans de la
Unió Europea, en forma de fons
Next Generation, assistim im-
pertèrrits a projectes com el de la
remodelació de l’estadi Santiago
Bernabéu, on, a més del cobri-
ment de la pista, es construeixen
sis nivells de soterrani de 30 metres de profunditat per
guardar la gespa en safates. Imaginin els recursos uti-
litzats per excavar i construir allò, sota un estadi ja cons-
truït. Imaginin les explicacions que ho justifiquen.

“Recursos finits” ha estat precisament el títol del
workshopque l’Escola d’Arquitectura del Vallès (ET-
SAV) ha celebrat aquest mes de setembre al Centre de
Cultura Contemporània de Barcelona (CCCB) com a
inici de curs. Ponents de luxe com les arquitectes Mar
Santamaría i Blanca Pujals van fer inspiradores xer-
rades, oferint eines per mirar i diagnosticar situacions

urbanes i per assenyalar la creixent artificialització del
nostre món. Pujals explicava que a l’estructura clàs-
sica de configuració del nostre planeta –exosfera, es-
tratosfera, troposfera– es detecta, i actualment és me-
surable, una capa d’origen exclusivament humà, la tec-
nosfera, que a diferència de les altres esferes no tre-
balla en equilibri amb la resta, sinó que les depreda.
La utilització indiscriminada i sense sentit de recur-
sos naturals ha alterat l’equilibri del nostre planeta,
alentint els corrents marins o fonent el gel emmagat-
zemat als pols i en altres regions.

El taller de l’ETSAV prenia com a escenari Ciutat

Vella, seu del CCCB i origen de la ciutat de Barcelona,
treballant amb els recursos més bàsics del nostre en-
torn: aire, aigua, vegetació i fauna, però també amb al-
tres que no solem identificar com a font d’aprovisio-
nament, com les escombraries i tot allò que ens sobra.

Les propostes dels alumnes de l’ETSAV denuncia-
ven de manera imaginativa coses conegudes, com ara
el consum absurd d’aigua embotellada. Plantats al mig
de les Rambles i vestits com cambrers, oferien gots d’ai-
gua de les fonts del barri com un autèntic producte de
luxe. Sota el lema “més fresca que la neu, ve directa del

Pirineu”, feien veure als transeünts el fabulós sistema
de conducció i tractament d’aigua que la humanitat ha
dissenyat i que inconscientment menyspreem, consu-
mint plàstic i combustibles fòssils per al seu transport.

Un altre grup denunciava les deixalles que genera
la nostra frenètica activitat consumidora. Va demanar
a la gent que passejava pel carrer que li donés els seus
tiquets de compra recents, amb els quals va empape-
rar una façana sencera de Ciutat Vella. La simple ob-
servació de la dimensió de l’empaperat que, a més, és
registre fidel de totes les compres fetes, produïa veri-
table vergonya. Quantes d’aquelles coses són prescin-

dibles? Quant trigaran a omplir els
nostres cubells d’escombraries?

Alguns estudiants es van de-
dicar a mesurar la ciutat, armats
amb simples molinets d’aire com
a sensors eòlics, relacionant la ve-
locitat de l’aire amb els canvis a
la geometria urbana. Descobrien
així mètodes senzills per disse-
nyar espais agradables i frescos a
l’estiu, combinats amb la vege-
tació. Una autèntica lliçó que
ens ensenya que sovint no calen
eines gaire sofisticades per ge-
nerar coneixement i tenir criteri.

Potser la més xocant de les pro-
postes va ser la que suggeria uti-
litzar com un autèntic recurs ali-
mentari una cosa que tots identi-
ficaríem com una plaga, i no no-
més a Ciutat Vella, sinó a pràcti-
cament qualsevol ciutat: les pa-
neroles. És sabut que els insectes
són una important font de prote-
ïnes, considerada per l’OMS com

a alternativa seriosa per a l’alimentació d’una creixent
població mundial. Són consumits de diverses maneres
en altres cultures com l’asiàtica i els tenim en abundància.

Només és una qüestió cultural. Un canvi de punt
de vista que noves generacions d’estudiants d’arqui-
tectura ens proposen adoptar. Una nova manera de
comportar-se i de mirar que potser ens permetrà veu-
re la banya de Cornucòpia mig plena.

Manuel Sánchez-Villanueva Beuter, arquitecte 
fundador de haz arquitectura i professor a la UPC

per Manuel Sánchez-Villanueva Beuter

Cornucopiae finem

Fo
to

 a
po

rta
da

 p
er

 l’
au

to
r

NLes millors
perles

El sistema de detecció d’accidents de trànsit dels iPhone 14confon les muntanyes russes amb sinistres i truca
automàticament al telèfon d’emergències mentre els seus
propietaris estan gaudint de loopings i caigudes lliures.

Un home es va fer passar pel seu pare mort el setembre
del 2020 per evitar pagar una multa de trànsit. Els

Mossos l’han descobert i l’han denunciat per falsificació
d’un document públic, segons ha publicat El Caso.

L’amor mou muntanyes... i diners. Al Japó, un home ha estafat 30.000 euros a una dona de 65 anys a qui va
conèixer per Instagram fent-se passar per un astronauta que
volia tornar a la Terra perquè s’havia enamorat d’ella.

Un ciutadà valencià ha rebut una multa de 601 euros
per intentar que un metge d’un centre de salut del seu

poble, Alfafar, l’atengués en la seva llengua i la llengua del
territori, el valencià. L’home ho ha explicat a À Punt.

LA FOTOTwitter (@francefootball)
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@oostitu: Si alguna vez has puesto la bo-
tella de aceite a hacer equilibrio boca
abajo sobre la aceitera... tampoco eres
clase media.

@Odtor: Considerar una ingerència polí-
tica als @Mossos posar dones a la cúpula
policial diu molt poc dels que busquen
criticar @joanignasielena.

@xcervantes1: Antònia Font enlairant el
Batiscafo Katiuscas [al Palau Sant Jordi]. I el
públic vivint la cançó com si fos l’última de
les nostres vides. Tremendíssim tot.

Flaixos

Tribuna

En el primer mandat del govern del PP a Ba-
dalona es va practicar una estratègia urba-
na de problematització de l’espai públic.
Tota una paradoxa, perquè allò que es pro-

pagava arreu i amb una certa complicitat veïnal era
precisament el contrari. A Badalona es van conver-
tir en sospitosos tots els espais que tinguessin un
component comunitari. Un càlcul ben cínic per afa-
vorir una resposta política que, més enllà de l’epi-
dermis de l’aparent ràpida solució, va servir (i ser-
veix) de ben poc. Eliminar els bancs on seure d’u-
na plaça era la manera d’acabar amb el soroll d’a-
quell grup de joves que havien convertit l’espai en
lloc de trobada en els llargs vespres d’estiu. Tancar
l’aixeta de les fonts era la manera d’allunyar les per-
sones amb dificultats per accedir a l’aigua corrent.
Solució o trasllat del problema?

Badalona, en això també, feia punt de nou com a
pionera de l’urbanisme hostil que, poc temps després,
es practicaria contra les persones sense llar –per cert,
avui ben vigent en ciutats de tot pelatge polític.

Cap d’aquestes preteses solucions serveix per a ga-
ire res més que per traslladar o agreujar el proble-
ma. Un mal diagnòstic mai és un bon presagi. El pro-
blema no és el banc ni la font en si mateixos, ni el
portal on aquella persona sense llar planta el seu pre-
cari refugi, sinó la falta d’alternatives de lleure, la po-
bresa i la marginació. El problema és una societat
cada vegada més desigual i un espai públic amena-
çat per la privatització d’usos, i que és víctima, alhora,
d’una societat cada vegada més polaritzada i indi-
vidualista.

L’estigmatització de col·lectius pot semblar un
dany col·lateral, però en el fons és l’objectiu d’una
agenda política que situa l’espai públic com el lloc
a domesticar i securitzar. Un espai ple de perills i
riscos que cal fer asèptic a costa de qui sigui (nor-
malment a costa dels que menys es poden defensar).
Un espai que no ha de molestar. On tot ha d’estar
sota control.

L’experiència del PP a Badalona no és un cas ni
tan extrem ni tan superat com voldríem pensar. Ni
és, de fet, una experiència amb patent d’exclusivitat.
Alerta, per tant: al costat de bones idees (activitats
de lleure dirigides, programació cultural, zones de
jocs, disseny accessible…) veiem una creixent ten-

dència restrictiva en el disseny i gestió de l’espai pú-
blic… Per si de cas.

Hi ha problemes? És clar: vandalisme, insegu-
retat, problemes de convivència, incompatibilitat d’u-
sos… Però si de veritat els volem abordar, cal anar
a les raons estructurals i no tenir por de bancs i fonts,
que al capdavall poden esdevenir també oportunitats;
eines per a una estratègia de fer (i cosir) una ciutat
més inclusiva i justa.

Ara bé, hem de voler i saber sortir de la tempta-
ció de fiar-ho tot al que ja ve de fàbrica i que és el més
fàcil: la zona d’exercicis per a la gent gran, el parc per
a infants de 0-6 anys o el pipicà de torn. Tres ele-
ments que responen a les necessitats dels col·lecti-
us més fàcilment integrables. Es tracta d’obrir una
mica el focus, de ser valent i de posar-hi voluntat. Per-
què és possible sumar usos i opcions.

Cal, això sí, anar més enllà de la idea d’un ur-
banisme que ho dona tot per descomptat i que fun-
ciona d’esma. La plaça es dibuixa al despatx de l’ar-
quitecte, però només en part, perquè allà on es fa
viva no és al render, sinó que és a peu de carrer. I
aquí és on cal comptar amb tots els actors i donar-
los joc; incorporar-los amb complicitat en el disse-
ny i la discussió prèvia.

Tan important com assegurar una zona de jocs in-
fantils adequada i de qualitat hauria de ser el fet de
preveure activitats regulars amb els esplais i els grups
de joves de la zona perquè hi allarguin la presència
(o fins i tot perquè en gestionin algun sector). Tan
necessari com escollir bé les espècies vegetals per
plantar hauria de ser pensar en recorreguts segurs
i amigables per a tots els col·lectius i escoltar-ne les
necessitats i vivències. Tan convenient com pensar
en materials resistents i segurs hauria de ser con-
nectar amb la història i el patrimoni immaterial d’a-
quell barri on s’intervé. Tan important com tallar la
cinta per donar per inaugurada la nova plaça hauria
de ser preveure el seu manteniment futur, que ha d’a-
nar més enllà de la reposició de les peces trencades
i incloure també la dinamització o, si convé, la me-
diació. Perquè no només cal regar les plantes, sinó
aquelles activitats que enxarxen i fan trama cívica.

Omplir d’activitat places i parcs no pot ser mai un
problema. És, ben al contrari, una oportunitat de fer
comunitat. I això és, sobretot, fer ciutat.

Cal anar més enllà 
de la idea d’un urbanisme

que ho dona tot 
per descomptat i que
funciona d’esma. 
La plaça es dibuixa 

al despatx de l’arquitecte,
però només en part,

perquè allà on es fa viva
no és al ‘render’, 

sinó que és a peu de
carrer. I aquí és on cal
comptar amb tots els
actors i donar-los joc

“

“
per Oriol Lladó

Contra la problematització de l’espai públic
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El pati del Casino ja és
propietat de l’Ajuntament

PATRIMONI4L’Ajuntament va
dipositar el 28 de setembre la in-
demnització de 235.000 euros a
la Caixa General de Dipòsits de
la Generalitat pel pati del Casi-
no. La propietat no es va pre-
sentar a l’acte de pagament i, des
d’aquell moment, el propietari de
l’espai és el consistori. 

L’alcalde Oliveras lamenta
que la situació no s’hagi pogut
solucionar mitjançant la nego-

ciació, sinó als tribunals: “Hem
proposat moltes solucions, com
ara permutes amb altres espais
del Masnou, però sense èxit”.

Per la seva banda, els pro-
pietaris del Casino van demanar
un informe tècnic pericial per sa-
ber el valor del pati. El resultat
fa augmentar la xifra per sobre
dels tres milions d’euros. Si el
jutge li dona la raó, el consisto-
ri hauria de pagar la diferència.

Unanimitat municipal per la
reindustrialització de la Dogi
INDÚSTRIA4El Ple Ordinari del
setembre del Masnou va aprovar
per unanimitat una moció que
sol·licita “mesures urgents per
l’aprovació d’un pla de reindus-
trialització de la fàbrica tèxtil que
pertany a Nextil Group”, és a dir,
l’antiga fàbrica Dogi, que va tan-
car el 29 de juny d’enguany.

La moció no implica, però,
que el consistori sigui qui ento-
mi la reindustrialització de la
zona: “Nosaltres el que podem

fer és demanar a la Generalitat
que engegui el procés i posar-nos
en contacte amb els actors im-
plicats”, va explicar a Línia Mar
l’alcalde, Jaume Oliveras.

L’alcalde assegura que a tra-
vés del Servei d’Ocupació de
Catalunya “s’ha anat tractant
cas per cas” la situació dels an-
tics treballadors. Sobre el futur
industrial a la zona, Oliveras
assegura que prefereix “indústria
sostenible a logística”.

SERVEIS4La remunicipalitza-
ció del subministrament d’aigua
haurà d’esperar. El març de
2020, el govern municipal va
presentar un calendari del pro-
cés. Havia de començar l’octubre
de 2021 i acabar un any després,
aquest 25 d’octubre. 

El mes de març de 2019 es va
constituir una comissió sobre
municipalització de la gestió
dels serveis municipals. Fem
Masnou denuncia que després
d’un any sense convocar aques-
ta comissió, i dos mesos abans de
la data que marcava el final del
contracte amb Sorea, l’empresa
que gestiona l’aigua des de l’oc-
tubre de 1972, l’Ajuntament va
anunciar que el contracte es
prorrogava tres anys més: “No es
pot improvisar. Per poder com-
pletar tot el procés de munici-
palització es necessiten tres anys
més”, assegura l’alcalde, Jau-
me Oliveras (ERC).

El batlle explica que el prò-
xim mes de novembre es reacti-
varà la comissió i afirma que serà
l’empresa municipal Sumem qui

gestionarà el servei. Aquesta
empresa, creada l’abril de 2021,
és l’encarregada de gestionar la
polèmica zona verda d’aparca-
ment: “Una empresa pública
que es dedica a posar multes ge-
nera rebuig i animadversió a la
ciutadania”, asseguren des de
Fem Masnou. L’alcalde Oliveras
admet que ja sabien que, com a

mínim, s’endarreriria un any el
procés, “perquè Sumem tot just
comença a funcionar”. A Fem
Masnou recorden que Oliveras
és alcalde des de fa onze anys:
“No acaben d’arribar al govern,
l’endarreriment de la munici-
palització no és sobrevingut, el
que falta és voluntat política per
prioritzar aquest tema”.

La municipalització de l’aigua a Terrassa ha influenciat altres ciutats. Foto: ACN

La remunicipalització de
l’aigua s’ajorna tres anys

Zona verda | Continuen les protestes
Desenes de veïns van aprofitar la visita del president Aragonès del 15 d’octubre per

mostrar el seu descontent per la nova zona verda d’aparcament. El president inaugurava
una escultura de Lluís Companys i es va apropar a parlar amb els manifestants.
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El futur ja és aquí. El futur
que altres indrets del
planeta fa temps van co-
mençar a viure en forma

d’inundacions, incendis, tempe-
ratures extremes, sequeres o epi-
sodis de fam ja és a casa nostra. I
si fins fa poc no érem capaços d’in-
tuir-lo o fins i tot hi havia qui s’en-
testava a negar-lo, sembla que
ara s’ha fet evident. El darrer ha es-
tat l’estiu d’allò que l’ambientòleg
i doctor en Ciències del Mar Marc
Cerdà anomena “despertar de la
consciència climàtica”. 

Europa no és immune a la cri-
si provocada per l’escalfament
global i la població ho ha pogut
comprovar en la seva pròpia pell
després d’uns mesos de calor ex-
trema. Malgrat això, encara ens
costa imaginar com la nova etapa
climàtica ens afectarà en l’àmbit lo-
cal. Com es viurà en el dia a dia de
l’àrea metropolitana de Barcelona?
S’inundaran ciutats? L’aire serà ir-
respirable? Passarà com en altres
indrets del món en els quals la si-
tuació és del tot insostenible i su-
posa morts i inestabilitat social?

INUNDACIONS
Al Pacífic, el mar ja ha engolit qui-
lòmetres i quilòmetres de terra en
països com Indonèsia o les Illes Sa-
lomó. La lenta desaparició del gel
dels casquets polars i de Groen-
làndia fa que el nivell del mar aug-
menti i posi en perill les costes de
tot el món. La pregunta és òbvia:
com es traduirà això a l’àrea me-
tropolitana? Les investigacions
del Grup Intergovernamental so-
bre el Canvi Climàtic (IPCC) apun-
ten que el més probable, d’ara fins
a finals de segle, és que el nivell del
mar Mediterrani creixi entre 70 i
80 centímetres.

José Antonio Jiménez Quin-
tana és catedràtic a la Universitat
Politècnica de Barcelona (UPC) i
ha estudiat l’efecte que l’augment
del nivell del mar tindrà sobre tota
la costa catalana. “Ara mateix, les
platges ja estan retrocedint un
metre per any”, explica el docent.

Es podria pensar que els efec-
tes de l’escalfament global faran
desaparèixer pobles o barris sen-
cers de la costa, però no és així. “En
el cas metropolità, i a diferència del
Delta de l’Ebre, la pujada del ni-
vell del mar, en realitat, només farà
retrocedir les platges”, diu Jimé-
nez. Això que d’entrada podria
semblar un alleugeriment, però, en
realitat és preocupant. “El mar ac-
tua de barrera de protecció de l’en-
tramat urbà i, per tant, en cas de
tempestes en llocs on hi ha poca
platja, com el Masnou o la Barce-
loneta, els danys poden ser molt
grans”, afirma Jiménez per afegir
que “qualsevol tempesta menor
que el Glòria ens semblarà que és
similar perquè les destrosses seran
de la mateixa magnitud”.

Tal com explica Cerdà en línies
similars, en les pròximes dècades
“el fenomen de les precipitacions
puntuals molt intenses anirà aug-
mentant i la pujada del nivell del
mar farà créixer el risc de des-
trosses en edificis o transports
per llevantades i pluges”.

Malgrat això, no tota la res-
ponsabilitat és de l’augment del
nivell del mar. “Soc molt reticent
a parlar de canvi climàtic, perquè
em sembla una forma de res-
ponsabilitzar el clima de coses
que tenen a veure amb l’acció
humana”, considera Jiménez.
De fet, segons el seu parer, el que
passa a la costa metropolitana té
més relació amb totes les inter-
vencions urbanístiques que s’han
fet durant dècades al litoral que
no pas amb el nivell del mar.

“Per una banda, els rius s’han
modificat i ja no porten sedi-
ments per regenerar les platges
i, per l’altra, a l’àrea metropoli-
tana hem construït a primera lí-
nia de mar i hem eliminat les
platges que ens protegien”, ex-
plica el catedràtic de la UPC. Així,
l’augment del nivell del mar no-
més aprofundeix en una situació
que pot fer que, si no hi ha ac-
cions concretes per evitar-ho, la
vida humana a davant de la cos-
ta sigui molt difícil.

Però encara podria ser pitjor,
ja que la predicció de l’IPCC ens
parla de l’escenari més probable,
no del més extrem. En el cas que
el mar creixi dos metres com di-
uen els models matemàtics més
catastròfics, es podria inundar el
Delta del Llobregat i l’aeroport es-
taria en risc. “No podem saber
com serà, perquè parlem d’una
previsió”, diu Jiménez. De fet, les
recents fugues dels gasoductes
Nord Stream al mar Bàltic han su-
posat l’emissió de milers de tones

de metà a l’atmosfera, que han ac-
celerat l’escalfament global.

ALTES TEMPERATURES 
El passat mes de juliol, 180 per-
sones van morir a Catalunya a
conseqüència de l’onada de calor.
A tot l’Estat van ser quasi 2.200.
Tots els registres apunten que, tant
a Barcelona com a la seva rodalia,
el nombre d’onades de calor, és a
dir quan les temperatures superen
durant tres dies consecutius els 33
graus, augmentaran. En aquest

L’augment del nivell del mar farà que les tempestes produeixin més destrosses a les costes metropolitanes. Foto: Jordi Pujolar/ACN

El canvi climàtic és una realitat ineludible. Parlem amb experts de diferents
camps i ens preguntem com es viurà a la metròpoli aquesta situació que afecta
tot el món. Tindrem més inundacions per la pujada del nivell del mar? Quants
graus augmentarà la temperatura? Hi haurà més morts per contaminació? 

Una crisi climàtica 
a lametropolitana
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n L’Albert fa poc temps que ha pres
la determinació de marxar de Barce-
lona amb la seva parella. Feia temps
que la idea li rondava pel cap i, final-
ment, ha trobat una casa a la Garrot-
xa. Són molts els motius que l’han fet
decidir a deixar la ciutat on ha viscut
tota la seva vida, i entre aquests hi ha
la situació d’emergència climàtica de
la capital catalana. “Aposto per un
lloc on, si el món se'n va cap al col·lap-
se, pugui tenir algunes eines de su-
pervivència”, explica aquest jove ar-
quitecte i també escultor. “No vull ha-
ver de dependre de si hi ha menjar al

supermercat o de passar fred en fun-
ció de quan em tallaran el gas”, afe-
geix. Afirma que no és un hippie i que
no es vol “desenganxar del món”,
però assenyala que vol tenir “sobira-
nia”. Tenir llenya o tenir un hort. “En
una ciutat és impossible, per molts
horts urbans que hi hagi”, sentencia.

Com ell, cada vegada hi ha més
gent que marxa de la ciutat per estar
en contacte amb la natura. De fet,
des de la pandèmia, Barcelona ha
perdut habitants. Malgrat això, enca-
ra és una minoria la que pot perme-
tre’s el canvi per esquivar els incon-
venients de viure en una ciutat. De
fet, la crisi climàtica, com en tants al-
tres temes, té un fort biaix de classe i

de gènere. Així ho apunta Blanca Val-
divia, del col·lectiu d’investigació ur-
banística Punt 6, quan assenyala que
“la crisi climàtica té un impacte més
fort sobre la gent gran, la infància i
les dones, perquè són qui més temps
passa a l’espai públic” i, per tant, qui
més patirà les altes temperatures o
l’efecte de la contaminació.

D’altra banda, tal com afirma l’am-
bientòleg Marc Cerdà, les classes po-
pulars patiran més el canvi climàtic.
“Serà, sobretot, en les onades de ca-
lor, ja que els barris amb rendes més
baixes tenen menys capacitat d’adap-

tar els edificis”, diu. Segons l’AMB,
mentre que a Sant Adrià o a Badia els
immobles en un estat deficient són
més del 17%, a Tiana, Sant Cugat o
Sant Just ronden el 5%. Així, per com-
batre el fred o la calor extrema, les fa-
mílies de rendes baixes hauran d’uti-
litzar sistemes que gasten molta en-
ergia. “En un context en què augmen-
ta el preu dels subministraments, les
classes populars encara es veuran
més empobrides”, considera Cerdà.

Fet i fet, podria acabar-se creant
una classe benestant fora de les ciutats
i una de vulnerable que hi visqui. Com
si fos una pel·lícula distòpica on els rics
s’aïllen en ciutats residencials i els po-
bres viuen en presons de formigó.   

Anirà per classes

sentit, la pitjor part se l’endurà la
capital, ja que és la ciutat que pa-
teix més l’anomenat efecte illa de
calor. Ens referim a l’acumulació
de calor per la gran quantitat de
formigó que hi ha. Així, ara es pro-
dueix una onada de calor cada
quatre anys a Barcelona, però el
2100, en el pitjor dels escenaris
podrien ser entre quatre i cinc
anuals i en el millor, dues.

Des de l’Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona (ASPB) apunten
que aquesta situació no es produ-
irà a tots els indrets de la ciutat de
la mateixa manera. Si actualment
als districtes de Sant Martí o de Ciu-
tat Vella les temperatures màximes
en tot un any se situen lleugera-
ment per sobre dels 38 graus, el
2100 podrien arribar a superar els
43 (escenari benevolent) o els 47,5
graus (escenari crític). Això no vol
dir que tots els barris es vegin
afectats de la mateixa manera pel
que fa a les morts per temperatu-
res elevades. En el cas més extrem,
la Dreta de l’Eixample, per cada
grau que augmenta la temperatu-
ra a l’estiu, el risc de mortalitat creix
un 11%, cosa que suposa al voltant
de 21 morts l’any a causa de tem-
peratures elevades. A la Vila de Grà-
cia seran 19 persones, a Vallvidre-
ra cap i a la Barceloneta, tot i ser de
les zones amb un augment de les

temperatures més gran, per l’efec-
te del mar les morts no seran tan-
tes. Segons l’ASPB, les defuncions
per onades de calor tenen a veure
amb diversos factors, com “el per-
centatge d’habitatges antics i que,
per tant, no aïllen bé de la calor, el
percentatge de treballadors ma-
nuals, és a dir la població amb me-
nys renda, i el nombre d’espais
verds que hi ha en un indret”.

Les males notícies no acaben
aquí pel que fa a l’augment de les
temperatures. “Les onades de ca-
lor, cada vegada més freqüents i
llargues, faran créixer les neces-
sitats futures d’aigua a l’espai pú-
blic”, afirmen des de l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB).
De fet, les pluges a la capital ca-
talana podrien minvar entre un 14
i un 26% el 2100. “Consumim
molta aigua del Ter Llobregat i po-
ques ciutats metropolitanes tenen
un pla per canviar aquesta dinà-
mica”, afirma Cerdà. “En un con-
text en què augmenta la sequera,
hauríem de ser molt més proac-
tius en la recaptació, reutilització
i depuració d’aigües”, afegeix.

Encara més contundent es
mostra Pep Puig, exdiputat de
Junts per Catalunya i cofundador
d’Ecotècnia i d’Ecoserveis. “Estem
abocats a una crisi de subminis-
traments tant d’aigua com d’ali-

“A finals de segle, 
la manca de platges 
farà que un temporal 
amb menor intensitat 
afecti les ciutats 
amb el mateix grau 
de destrosses 
que el Glòria”

ments”, afirma. L’àrea metropo-
litana és molt dependent dels ter-
ritoris no urbans de Catalunya, i
en un context d’emergència ge-
neralitzada es podria quedar aïlla-
da de la resta del territori.

Per acabar, les altes tempe-
ratures també podrien derivar cap
a un augment del risc d’incendis.
Des de fa anys els experts alerten
d’un nou fenomen que té els
Bombers catalans atemorits. Són
els anomenats megaincendis, que
es produeixen quan hi ha tem-
peratures de més de 30 graus,
vents superiors als 30 quilòmetres
per hora i humitat per sota del
30%. Tal com ha explicat en re-
iterades ocasions el cap de l’Àrea
del Grup de Recolzament d'Ac-
tuacions Forestals  (GRAF) dels
Bombers de la Generalitat, Marc
Castellnou, aquests focs podrien
fer que Collserola sencera cremés
en menys de vuit hores. Actual-
ment, l’AMB treballa en un pla
per minimitzar el risc d’incendis
al pulmó verd de la metròpoli.

CONTAMINACIÓ
L’última de les derivades metro-
politanes pel que fa al canvi cli-
màtic és el nombre de morts re-
lacionades amb la contaminació. 

Els estudis de l’ASPB calculen
que entre el 2018 i el 2019 es van

produir al voltant de 1.000 morts
a Barcelona relacionades amb la
contaminació. Aquesta xifra re-
presenta el 7% de les morts anu-
als a la ciutat. Des de l’Institut de
Salut Global de Barcelona (IS-
Global) afirmen que, en el marc
metropolità, la contaminació pro-
voca més de 3.700 morts anuals
que podrien arribar a les 4.000 si
no es compleixen les recomana-
cions de l’OMS pel que fa a la con-
taminació produïda, sobretot,
pels vehicles privats.

Amb tot, val a dir que des de
les administracions s’estan duent
a terme plans per evitar totes les
situacions de les quals hem parlat.
L’Ajuntament de Barcelona, per
exemple, treballa en el Pla Clima,
que contempla la creació d’espais
verds, la reducció del trànsit pri-
vat, la millora de l’eficiència dels
edificis o la generació d’energia als
terrats amb plaques solars. 

Tanmateix, són plans per
pal·liar els efectes del canvi climà-
tic. Com diu Jiménez, “ara ja es trac-
ta d’adaptar-se a una realitat més
que de combatre-la”. Perquè el fu-
tur ja és aquí. 

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

El 2100, en el pitjor 
dels escenaris, 
les temperatures
màximes a l’estiu
podrien enfilar-se per
sobre dels 47,5 graus
en alguns barris 
de Barcelona

Els edificis en un estat més deficient els trobem 
als municipis més vulnerables de la metròpoli, 

i són els que pitjor poden combatre la crisi climàtica
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L’Espai l’Amistat aixeca 
el teló per desena vegada

CULTURA4L’Espai l’Amistat ce-
lebra enguany el seu desè ani-
versari, i ha donat a conèixer els
grans eixos de la temporada
2022-2023. Després de l’estre-
na de Somni sota la finestra, una
de les obres guanyadores de la
primera edició dels premis Espai
l’Amistat a la Creació Artística,
la temporada arrencarà el prò-
xim 29 d’octubre amb Mare de
sucre, de Clàudia Cedó. Dues de

les obres més esperades són La
trena, per Clara Segura, que
s’estrenarà el 3 de febrer; i HAM-
LET.01, de Sergi Belbel, per a la
qual caldrà esperar fins al  juny.

TORNEN ELS PREMIS BUTACA
Els premis del teatre català tor-
naran a Premià de Mar, on van
néixer fa 28 anys, i s’hi quedaran
com a mínim dos anys més. La
cita, el 14 de novembre.

S’entrega l’home que hauria
matat el company de pis

SUCCESSOS4L’acusat d’apu-
nyalar el seu company de pis es
va entregar als Mossos d’Es-
quadra de Mataró el diumenge
16 d’octubre. La mort s’hauria
produït arran d’una discussió
durant la matinada de divendres
a dissabte. Dos dies després
d’entregar-se, es va saber que el
presumpte homicida es va fer
una fotografia amb el cos sense
vida del seu company de pis.
Després, li va enviar el selfie a un

amic seu d’Hondures, país que
compartien tant la víctima com
el detingut. Com va avançar El
Periódico, va ser el receptor de
la fotografia qui va avisar les au-
toritats, que van iniciar una in-
vestigació. Els mitjans hondu-
renys asseguren que el pre-
sumpte assassí va confessar els
fets perquè la seva mare així li ho
va recomanar. També informen
que el crim ha commocionat el
país centreamericà.

EQUIPAMENTS4Una vegada els
col·lectius que gestionen l’anti-
ga fàbrica de Can Sanpere ja es-
tan conformats en una associa-
ció; i un cop aquesta entitat ha
elaborat, ratificat i presentat
una proposta d’usos, falta saber
quan arribarà l’expropiació de
l’antic recinte fabril: “La nostra
voluntat sempre és la d’arribar a
un acord”, assegura Arnau Galí,
membre de l’associació.

Mentre no arriba l’expropia-
ció, l’associació aprofita per am-
pliar el seu múscul social. Des-
prés d’una jornada matinal de
captació a la plaça de la Foneria
el diumenge dia 16, 150 persones
es van fer sòcies de l’entitat, as-
solint els 250 afiliats.

Tanmateix, el principal escull
per iniciar l’expropiació té a
veure amb si es poden o no
mantenir les activitats que s’hi
duen a terme mentre s’adeqüi
l’edifici. Segons va dir l’alcalde,
Rafa Navarro, a Premià Media,
és necessari que es desallotgi “de
manera pacífica i fins i tot festi-
va” per poder fer les transfor-

macions amb seguretat: “Jo em
converteixo en responsable de
qualsevol cosa que passi a la fà-
brica des del moment en què ex-
propiem Can Sanpere”, va dir
l’alcalde. Des de l’associació,
però, no comparteixen aquest
punt i consideren que les activi-
tats podrien continuar i no cal-
dria sortir de la fàbrica fins que

les obres de transformació esti-
guin molt avançades: “Volem
quedar-nos-hi el que sigui pos-
sible perquè nosaltres, a dins,
som garantia que passin coses”.

Quan se superi aquest escull,
ambdues parts estaran obligades
a parlar per acordar quin model
de gestió tindrà un hipotètic
Can Sanpere municipal del futur.

En un matí, van aconseguir 150 socis més. Foto: Twitter (@CanSanpere)

L’Associació de Can Sanpere
amplia la seva base social

Eleccions municipals | Ripollès repteix com a candidat d’ERC
La reunió que la secretària general d’ERC va mantenir amb una sèrie d’alcaldables 
del Maresme i el Barcelonès Nord el passat dijous 13 va servir per confirmar que 

Josep Maria Ripollès repetirà com a candidat a les eleccions de l’any vinent.
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Vilassar es vesteix  ‘de noir’
per impulsar el gènere negre
CULTURA4La Sala Cultural Ma-
ria Roser Carrau va acollir la se-
tena edició del festival de litera-
tura i cinema negre Vilassar de
Noir, que es va celebrar del 30 de
setembre al 2 d’octubre. En-
guany, amb la normalitat i la
presencialitat perdudes per la
pandèmia, els assistents han
pogut gaudir de xerrades, taules
rodones, presentacions i altres
propostes. Tot amb l’objectiu
d’analitzar el gènere negre des de
diverses manifestacions artísti-
ques i apropar-lo al públic, amb
la presència de figures destaca-

des de la literatura, el periodis-
me, el còmic o el cinema. La tau-
la rodona més esperada va ser la
que va reunir alguns dels res-
ponsables del programa Crims,
de Catalunya Ràdio i TV3. 

La cita va servir per lliurar el
premi Vilassar de Noir de no-
vel·la negra en català. Se’l va en-
dur l’escriptor Cesc Cornet, amb
la novel·la Vides en Cercle, que
serà publicada l’any 2023 per l’e-
ditorial Llibres del Delicte: “Es-
tic pletòric, un reconeixement
com aquest em dóna energia
per no parar”, va piular Cornet.

POLÍTICA4Una roda de prem-
sa telemàtica des de Ginebra va
servir per confirmar la candida-
tura de Marta Rovira i Martínez
a l’alcaldia de Vilassar de Mar
per ERC: “Ho encaro amb ganes,
esperança i amb projecte”, ha de-
clarat la candidata a Línia Mar.

Rovira, que no té càrrec de
regidora al consistori vilassa-
renc, és, tanmateix, la presi-
denta del grup municipal d’ERC
des del novembre de 2021: “Som
conscients que portem dos man-
dats governant en minoria i no
hem pogut tirar endavant tot el
que voldriem, però tot i la pan-
dèmia, hem fet molta feina”,
assegura la candidata.

D’aquesta manera, l’actual al-
calde Damià del Clot, que ha
combinat la batllia amb la pre-
sidència del Consell Comarcal
del Maresme, no repetirà can-
didatura. Rovira només té bones
paraules sobre el llegat que del
Clot deixarà al municipi: “És
dels millors alcaldes que hem
tingut, aquest mandat ha com-
binat la batllia amb la presi-

dència del Consell Comarcal del
Maresme i ha hagut de dedicar-
hi moltes hores”, diu Rovira, i re-
marca el pes històric de la seva
alcaldia en ser “la primera re-
publicana des de la Guerra Civil. 

Doctora en Sociologia, Rovi-
ra va militar a la Crida a la Soli-
daritat, va ser fundadora del Bloc
d’Estudiants Independentistes,

membre de la Junta Nacional
d’Òmnium (2004-2010) i presi-
denta i directora de la Fundació
Congrés de Cultura Catalana.

Preguntada pels reptes de
futur, l’alcaldable esmenta el
potenciament de la cultura local,
la pacificació de l’N-II, recupe-
rar la façana marítima i la trans-
formació ecològica del poble.

La candidata d’ERC durant la presentació. Foto: Twitter (@ERCMunicipal)

Marta Rovira Martínez serà 
la candidata d’ERC a l’alcaldia

Cesc Cornet recull el premi Vilassar de Noir. Foto: Twitter (@SocEnCesc)

Ple Municipal | Neix la plaça de l’1 d’octubre
El ple municipal ordinari de dijous 20 d’octubre va aprovar, amb el vot en

contra del PSC i C’s, una moció proposada per ERC -GxVdM, Junts i Babord
per canviar el nom de la plaça del Mercat pel de la plaça del Primer d’Octubre. 
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ENSENYAMENT4Més de 35 as-
sociacions de familiars d’alum-
nes (AFA) d’escoles del Mares-
me i el Vallès Oriental han en-
tregat centenars de signatures a
la seu de Serveis Territorials de
Mataró per reclamar més vet-
lladors a les aules. 

Es tracta d’una figura que
consideren “imprescindible” per
atendre els infants amb neces-
sitats educatives especials com
ara TDH o autisme.

Reclamen més
vetlladores 
a les aules

TRANSPORTS4La Diputació de
Barcelona ha completat les ob-
res de millora en la seguretat a la
carretera BV-5002 entre els
punts quilomètrics 0,0 i 1,56,
dins els termes municipals del
Masnou i Alella.

En el tram situat al terme
municipal d’Alella s’ha fet una re-
gulació amb semàfor a l’avingu-
da de Badalona i s’han instal·lat
enllumenat entre la benzinera
del i el carrer Llorer. 

Més seguretat a 
la carretera entre
Alella i el Masnou

ENOLOGIA4El Teatre Casal de
Vilafranca de Penedès va acollir
el 7 d’octubre la gala de premis
Vinari, on es reconeixen els mi-
llors vins de l’any. El celler ca-
brilenc Testuan va ser premiat
amb la Medalla Vinari Or al mi-
llor vi blanc brisat pel seu vi Bri-
zat 2019. Els vins brisats són
aquells que utilitzen tots els
components del gra (pell i lla-
vors) per a la seva fermentació.

Distinció per 
als vins de 
Cabrils de Mar

VILASSAR DE DALT4El veinat
ha decidit amb els seus vots els
projectes guanyadors dels pres-
supostos participatius 2022. 

El projecte més recolzat, amb
451 vots, ha estat l’ampliació de
l’skate park, seguit del tanca-
ment de fusta per a contenidors
amb 314 i la recuperació de fonts
històriques que ha obtingut 297
vots. Han votat un total de 1.056
persones, xifra que suposa un
13,3% de participació.

Votats els
pressupostos
participatius

CABRERA DE MAR4El Ple ha
donat llum verda al Pla d’Igual-
tat de Dones i Homes de l’Ajun-
tament de Cabrera de Mar per al
període 2022-2026, una inicia-
tiva dirigida a potenciar les po-
lítiques d’igualtat al consistori.

El document incorpora  me-
sures enfocades a suprimir acti-
tuds discriminatòries per raó
de gènere i continuar aprofun-
dint en el compromís amb la igu-
altat dins les institucions locals.

Aprovat el Pla
d’Igualtat entre
homes i dones

TEIÀ4La Junta de Govern Local
celebrada el dijous 6 d’octubre va
aprovar el contracte d’obres cor-
responent al projecte de millora
viària del Camí de la Serra en el
tram comprès entre els carrers
de Joan XXIII, a Rials, i dels
Xops, a la Molassa.

L’obra ha estat adjudicada a
l’empresa Catalana d’infraes-
tructures i serveis associats SL
per 181.440 euros, IVA inclòs.

Adjudicades les
obres del Camí 
de la Serra

POLÈMICA4L’Ajuntament de
Premià de Dalt ha contractat un
servei d’assessorament per com-
batre les ocupacions “mafioses” –
així les descriu el consistori– que
anirà a càrrec de l’empresa de
desnonaments exprés Desokupa,
liderada per Daniel Esteve.

El contracte és d’un any amb
un cost de 3.000 euros nets,
IVA a banda. El consistori admet
que l’empresa utilitza mètodes
“alternatius”, però avisa que les
actuacions aniran sempre a càr-
rec de la Policia Local, i insisteix
que el servei contractat és només
d’assessorament. 

Amb tot, l’alcalde, Josep Tria-
dó (Junts per Catalunya), reco-
neix que la contractació de Des-
okupa pot generar certa polè-
mica pels seus mètodes poc or-
todoxos, però valora més “l’im-
pacte positiu per a la seguretat
del poble” que no pas els “pals
mediàtics” que pugui rebre.

L’alcalde emmarca la mesu-
ra en les polítiques de millora de
la seguretat al municipi que
s’impulsen des de 2017 en tres
àmbits: els robatoris de domici-

lis, els furts en vehicles i les
ocupacions que defineix com a
mafioses. A més, segons defen-
sa l’Ajuntament, les pràctiques
de Desokupa consisteixen en la
“resolució amistosa” del con-
flicte per evitar iniciar procedi-
ments judicials. Triadó insisteix
que potser Desokupa ha rebut
“moltes denúncies, però cap
condemna” pels desnonaments
en què ha participat. Segons va

avançar TV3, exactament són 26
denúncies penals contra Des-
okupa per estafa, coaccions, le-
sions o ocupació d’immobles,
des de 2017. La presidenta de
JxCat, Laura Borràs, va assegu-
rar a través d’una piulada que el
partit no comparteix “aquestes
contractacions”. La secció co-
marcal del PSC (el regidor de se-
guretat, Ginés Marín, és del
PSC) també se’n va desmarcar.

Triadó (samarreta blanca) i el propietari de Desokupa (dreta). Foto: ACN

Premia de Dalt contracta els
serveis de l’empresa Desokupa

El Maresme és la comarca que
més població catalana atrau

DEMOGRAFIA4Les dades del
darrer informe publicat per l’Ob-
servatori de Desenvolupament
Local del Consell Comarcal del
Maresme sobre els moviments
migratoris registrats l’any 2021
mostren que la comarca conti-
nua sent receptora de població.
El Maresme és la comarca que
més persones provinents de la
resta de comarques catalanes
rep. L’any 2021, va guanyar
3.956 habitants. La xifra s’extreu

de la resta entre les gairebé
20.000 persones que hi van ar-
ribar i les gairebé 16.000 que
se’n van marxar. 

Del total de persones nou-
vingudes a la comarca, un 65%
són persones provinents d’altres
comarques catalanes (uns
2.500). Només quatre dels 30
municipis que formen el Ma-
resme han perdut població: Ma-
taró, Montgat, Premià de Dalt i
Sant Iscle de Vallalta.Entrada al Maresme. Foto: ACN

Transports | Busos a la T-Mobilitat
Una vintena de línies de bus interurbà s'han incorporat al sistema de bitllet 

T-Mobilitat. Són les línies d'autobús operades per Moventis-Empresa Casas, Moventis-
Autocars Pujol, i els busos urbans del Masnou, Premià de Mar i Vilassar-Cabrera.
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"A l'hora del pati les meves
amistats i jo no contemplàvem
cap altra opció que no fos jugar
a futbol. No hi havia cap parc ni
plaça a la meva ciutat on no hi
hagués jugat quan era petit", re-
corda Mariano Díaz (Premià
de Mar, 1993), davanter del
Real Madrid, en una conversa
amb Toni Frieros per a Espor-
tiu Maresme.

Solia anar a una pista de
futbol sala que hi havia a Premià
de Dalt, amb "unes vistes molt
boniques i des d'on es veu tot
Premià de Mar i les platges".
"Sabíem que just davant, en
aquelles cases tan precioses, hi
vivien Sergi Barjuan i Chapi
Ferrer, exjugadors del Barça.
Jo em deia a mi mateix: 'El dia
de demà jo també tindré una
casa aquí'", confessa.

Un somni que va complir fa
"pocs anys": "Torno a la meva
ciutat sempre que puc. A Premià
tinc les meves arrels i el que més
vull en el món, els meus pares,
mon germà, la majoria de les
meves amistats... Aquí soc la
persona més feliç del món",
confessa Mariano.

El CE Premià va ser el primer
club on va jugar com a federat,
on va coincidir amb el seu ger-
mà Edu. Després de viure una
breu etapa a l'RCD Espanyol, va

tornar al club de la seva ciutat
perquè "volia recuperar una
mica la sensació de tornar a ju-
gar a casa, amb amics i poder
gaudir del futbol que, al cap i a

la fi, era el més important sent
tan jove". "A més, comptava
amb la confiança de l'entrena-
dor, que m'havia trucat diverses
vegades. Més tard, vaig anar a la
Fundació Sánchez Llibre. En
aquella època el meu ídol era

Ronaldinho. Diria que era el
referent de qualsevol nen o nena
a qui li agradés el futbol. Era es-
pectacular veure'l jugar", recor-
da el premianenc.

Amb l’FC Badalona va gua-
nyar el Torneig dels Històrics i

va jugar la Copa del Rei, i des-
prés va fitxar pel Real Madrid la
temporada 2011-2021 per jugar
al juvenil A. Un excel·lent curs
2015-2016, amb 27 gols amb el
Real Madrid Castilla, li va obrir
les portes del primer equip.
"Debutar va ser un somni fet re-
alitat. No oblidaré mai el partit,
contra el PSG i a la pretempo-
rada als Estats Units. Ni tampoc
quin va ser el meu primer gol,
contra el Chelsea, des de fora l'à-
rea al Michigan Stadium i amb
més de 105.000 espectadors",
rememora, orgullós.

ANCELOTTI 
Malgrat la manca de minuts,
Mariano parla meravelles de Car-
lo Ancelotti, a qui retrata com un
entrenador "molt proper i molt
amable". "Sempre intenta treure
la meva millor versió. No neces-
sita alçar la veu per ser escoltat.
S'ha guanyat el respecte de tota
la professió pels seus coneixe-
ments i forma de ser", tanca.

Mariano Díaz, celebrant un gol. Foto: Real Madrid

La infància deMarianoDíaz 
» El davanter del Real Madrid va jugar com a federat per primera vegada al CE Premià

» “A l’hora del pati les amistats i jo només contemplàvem l’opció de jugar a futbol”, diu el premianenc

Futbol sala | El CEFS Sant Joan de Vilassar visita el CEFS Prosperitat
El conjunt de Javier Ruiz visitarà el CEFS Prosperitat el pròxim divendres 30 d'octubre, 
a les 19.15 hores i en partit corresponent a la cinquena jornada del grup 1 de la Tercera 

Divisió. El CEFS Sant Joan de Vilassar està en un excel·lent moment de forma. 

Toni Delgado
PREMIÀ DE MAR

“Torno a Premià de Mar
sempre que puc; és on
tinc les meves arrels i la
meva gent”, confessa
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Viu en línia

Sant Llis, octubre del 2018. Després de
quatre hores de pluja intensa, un torrent
es desborda, inunda un petit poble de
Mallorca i causa onze morts, diversos fe-
rits i molts danys materials. Ben aviat es
desencadena una onada de reaccions:
una explosió de solidaritat i una cober-
tura mediàtica que planteja dubtes.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

Zona inundable
Marta Barceló

21 d’octubre: aquesta és la data d’estre-
na del disc “més positiu, rítmic i de bon
rotllo” que ha fet mai Pau Vallvé, segons
ell mateix explica al seu web. Sota el cu-
riós títol :), Vallvé assegura que el nou àl-
bum “posa les cures a davant de tot”. El
cantautor recorda que, com sempre, es
tracta d’un disc “autogestionat, autoedi-
tat i sense finançament de cap empresa”.

Música

En Ramón i la Céline, una jove parella, es
troben a la sala parisenca Bataclan la fa-
tídica nit del 13 de novembre de 2015.
Durant l’atemptat terrorista, tots dos
aconsegueixen refugiar-se als camerinos,
però en sortir d’allà mai tornaran a ser els
mateixos. Es tracta d’una adaptació del
llibre Paz, amor y Death metal de Ramón
González, supervivent de l’atac a París.

Pelis i sèries

Un año, una noche
Isaki Lacuesta

:)
Pau Vallvé

El món del còmic
El CaixaForum de Barcelona acull, des del passat 29 de se-

tembre i fins al 15 de gener, l’exposició Còmic. Somnis i
història, que proposa un recorregut pel món del còmic

“com a eina de pensament i com a mitjà capaç d’interca-
lar el tall de discontinuïtat en les lògiques de les històries”.
La mostra repassa els millors còmics de la història, tant
d’autors internacionals (per exemple, George Herriman,
Milton Caniff o Moebius) com de casa nostra, i aprofun-
deix en el procés de creació d’aquestes obres, des de la

conceptualització i el dibuix fins a la impressió final.

Ara fa poc més d’un any, el món embogia amb
un dels fenòmens més grans de la història de
Netflix: El joc del calamar. La sèrie sud-coreana
va aconseguir enganxar a la pantalla milions de
persones d’arreu del món i el seu protagonista,
Lee Jung-jae (Seül, 1972), es va convertir en tota

una estrella internacional. Els projectes, per
tant, no han deixat de picar la seva porta i

aquest any ha dirigit i protagonitzat la pel·lícula
Hunt, presentada al Festival de Canes i projecta-

da aquests dies al Festival de Sitges. Per des-
comptat, en la seva visita a Catalunya l’actor ha
estat entrevistat per molts mitjans, però un dels
moments més destacats ha estat la classe per
aprendre a fer pa amb tomàquet que ha rebut
de part de dues joves locutores d’iCat. El vídeo
d’aquest moment, en què Lee Jung-jae desple-

ga la seva simpatia, s’ha fet viral a TikTok.

L E E  J U N G - J A EQUI ÉS?
ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

Protagonitzar la sèrie ‘El joc del calamar’
És un dels èxits més grans de Netflix dels últims anys

Famosos

Aprendre a fer pa amb tomàquet
Aprofitant la seva visita a Catalunya pel Festival de Sitges

Cau molt bé
A més del seu talent, el públic valora molt la seva simpatia

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Almudena Grandes va morir el novem-
bre de 202 sense haver pogut acabar la
seva última novel·la, Todo va a mejorar,
però va deixar unes indicacions al seu
marit, el poeta Luis García Montero,
perquè l’acabés. I així ha estat: aquest oc-
tubre ha vist la llum la darrera obra de
Grandes, un llibre escrit durant la pan-
dèmia que planteja un futur distòpic.

Llibres

Todo va a mejorar
Almudena Grandes

|A Plague Tale
Una aventura difícil en un món sorprenent i sense pietat, ple de forces
sobrenaturals. A Plague Tale: Requiem, per a PC, PS 5 i Xbox Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

VIDA SANA

La prevenció de la covid marca el camí a seguir: 
com més higiene, menys probabilitats de contagiar-se 

EDUCACIÓ

HIGIENE

CONTRASTOS

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

Amb l’arribada de la tardor i, sobretot, amb els canvis brus-
cos de temperatura, hem de donar per començada la
temporada oficial de refredats. Aquesta malaltia és la més

comuna arreu del món, amb una mitjana de dos a cinc episodis
per adult al llarg de l’any. L’associem al fred, però la causa princi-
pal és la presència al nostre organisme d’algun dels més de 200
virus que es passegen tranquil·lament per la ciutat. 
Els més freqüents són els rinovirus i els coronavirus. Com

que n’hi ha tants i de tan diferents, sempre n’hi ha un per al qual
no tenim defenses. Aquest és el que ens infecta i ens causa els
símptomes habituals. El clima hi contribueix, d’alguna manera,
perquè facilita la vida dels virus. La humitat relativa de l’aire és
més baixa i sobreviuen millor. Alhora, la sequedat de l’ambient
fa que se’ns ressequi la mucosa de les vies respiratòries, cosa
que també afavoreix la seva acció. 
És evident que no hi ha una cura per a cadascun dels múlti-

ples refredats, però sí que es poden prevenir amb un percentat-
ge alt d’efectivitat. Si és un virus comú i lleu, podem arribar a in-
terceptar-lo amb uns bons hàbits d’higiene i prevenció.    

Es poden evitar els refredats?

Una alimentació rica en fruites i verdures 
i l’exercici físic enforteixen el sistema immunitari

Les claus

Està demostrat que educar els infants i els adults 
en els hàbits d’higiene i prevenció funciona 

Per evitar els canvis bruscos cal vestir-se d’acord amb 
el temps que fa i portar sempre una jaqueta
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